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Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
v září proběhly volby do obecního zastu-
pitelstva, o jejichž výsledku se více dozvíte 
v článku v dnešních Uhřičických novinách.
Dovolte mně malé ohlédnutí za uply-
nulým volebním obdobím. Mimo běž-
né denní operativy zajišťující chod obce 
jsme se zaměřili na revitalizaci veřejného 
prostranství. Přes problémy s projektem 
a schvalovacím řízení, s vícepracemi spo-
jenými s méně únosným podložím, se 
podařilo zkrášlit tento prostor a vybudo-
vat 11 parkovacích míst pro osobní auto-
mobily. Za 2.975.914,14 Kč se vybudovalo 
důstojné prostředí, které příznivě ovliv-
ňuje vzhled obce v příjezdu od Kojetína. 
Bonusem k  této akci bylo získání dotace 
500.000,- Kč. Další nákladnou akcí byla 
rekonstrukce chodníku od hospody po 
hřbitovní cestu v  délce 482 m za nece-
lé 3  miliony Kč, která byla z 90% hrazena 
z dotačních programů. Návazně na něj byl 
rekonstruován chodník směrem k třešňo-
vé aleji. Problémy s odtokem vody z hlavní 

cesty ve směru na Polkovice, která stékala 
na pozemky na její pravé straně, se vyře-
šily úpravou vjezdů do domů. Na opravu 
střechy obecního úřadu byla vynaložena 
částka 974 345,24 Kč (487 172,- Kč z dota-
ce Olomouckého kraje).
V nadcházejícím volebním období se chce-
me zaměřit hlavně na kulturní dům, který 
vyžaduje poměrně rozsáhlé opravy – stře-
cha, podlaha, izolace zdiva, atd. S přípravou 
už bylo započato a bude dále záležet, jaké 
finanční možnosti bude obec mít, případně 
jaké dotační tituly by bylo na tuto akci mož-
né využít. 
Budeme realizovat záměr úpravy vjezdů 
u domů na Rajčudě. Původně se měly vjez-
dy řešit společně s rekonstrukcí cesty na Raj-
čudě, ale vzhledem k plánovaným zásahům 
VaK do vodovodního řádu se úpravy přeloži-
ly až na toto období.
Vybudování Urnového háje, kde je vypraco-
vána dokumentace ke stavebnímu povolení.
Dokončení I. Etapy Arcibiskupské cyklostez-
ky Kojetín – Tovačov v KÚ Uhřičice.

V rámci úspor elektrické energie je prioritou 
vybudování nového úsporného osvětlení 
v celé obci. Na tuto akci již máme vypraco-
ván projekt.
Do konce letošního roku proběhne nová 
výsadba stromů kolem hřbitova a po-
dél odvodňovacího příkopu u Prutníku. 
Schválená dotace ve výši 100% (přibližně 
250.000,- Kč)
Nádrže na zachytávání dešťové vody v kra-
jině. Schválená dotace 1.200.000,- Kč. Celá 
akce by měla vyjít na 1.500.000,- Kč. Realizo-
váno bude v příštím roce.
Děkuji členům odstupujícího zastupitelstva 
za jejich práci pro obec. I když někdy nebyla 
úplná shoda v názorech, přesto se realizova-
la spousta akcí – od těch menších (slivkošt, 
Ukliď obec, Uhřičické hody, atd.), až již po 
zmíněné investiční akce. Nově zvoleným 
zastupitelům přeji úspěšné zapojení do čin-
nosti zastupitelstva a naplňování záměrů 
a cílů, které si do tohoto volebního období 
stanovili. 

Křepelka Jaroslav, starosta

Z jednání Zastupitelstva obce Uhřičice
Zastupitelstvo obce Uhřičice se na svém 25. zasedání konaném dne 4. srpna 2022  

zabývalo mimo jiné těmito záležitostmi a přijalo následující usnesení:

•	 schválilo cenovou nabídku spol. GAS-
TROCENTRUM Moravia, s.r.o., na dodávku 
gastro zařízení do kuchyně Mateřské ško-
ly Uhřičice,

•		 neschválilo přijetí dotace ve výši 1.324 
623,00 Kč na realizaci akce „Záchytné ná-
drže Uhřičice“ v rámci výzvy č. 10/2021 
o  poskytnutí podpory z Národního pro-
gramu Životního prostředí,

•		 vzalo na vědomí Smlouvu o dílo se spol. 
Ing. Richard Dvořák, na realizaci díla „Zá-
chytné nádrže Uhřičice“,

•		 vzalo na vědomí Příkazní smlouvu se 
spol. PUKONELA s.r.o.,

•		 schválilo rozšíření zabezpečovacího sys-
tému Jablotron do Mateřské školy Uhři-
čice dle cenové nabídky od spol. ProNet 
servis, s.r.o.,

•		 schválilo cenovou nabídku spol. Ing. Lin-
da Smítalová, projektant dopravních sta-
veb, na aktualizaci projektové dokumen-
tace pro územní rozhodnutí k realizaci 
díla „Cyklostezka Kojetín – Tovačov, k.ú. 
Uhřičice“,

•		 schválilo:
a)  přijetí dotace ve výši 219 555,56 Kč na 

realizaci akce „Revitalizace obce Uhři-
čice“ dle výzvy č. NPŽP 4/2021 v rámci 
Národního programu Životního pro-
středí,

b)  Rozhodnutí č. 12104000677 o po-
skytnutí finančních prostředků ze 
Státního fondu životního prostředí 
ČR a pověřilo starostu obce k podpisu 
smlouvy,

c)  Dohodu o provedení dobrovolnické 
výsadby stromů se spol. Zeměles z.s., 
a pověřilo starostu obce k podpisu 
smlouvy,

•		 vzalo na vědomí nákup párty stanu v ce-
nové nabídce do 50.000 Kč za účelem po-
řádání kulturních venkovních akcí,

•		 schválilo rozpočtové opatření č. 13 – 
srpen 2022,

•		 vzalo na vědomí sdělení pí. Michaely 
Pískovské, že nebude vykonávat tech-
nický dozor na zakázce malého rozsahu 
„Oprava vjezdů v ulici Rajčuda“

Bc. Eva Poláchová, místostarostka
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Ve dnech 23. – 24. září 2022 se kona-
ly volby do obecního zastupitelstva.                                                  
Právo volit mělo dle seznamu voličů 
446 osob, voleb se zúčastnilo 276 osob, což 
představuje volební účast 61,88 %.

Celkem bylo 2278 platných hlasů, což je vo-
lební základ pro výpočet poměru hlasů jed-
notlivých kandidátek.
Zjištění počtu hlasů pro volební strany ve 
vztahu k hranici pro postup do dalšího zjiš-

ťování výsledků voleb a seznam volebních 
stran, které jí vyhověly (§ 45 odst. 1 zákona): 
Počet volených členů zastupitelstva: 9 

Výsledky voleb jmenovitě podle volebních stran. Vedle jména kandidáta je  uveden počet obdržených hlasů, případně červeně zvýrazněno 
jméno zvoleného zastupitele.

VOLEBNÍ STRANA POČET HLASŮ POMĚR HLASŮ K HRANICI K ZÁKLADU V % 

č. 1 – ŠANCE PRO VŠECHNY: 1181 51,84

č. 2 – UHŘIČICE OBČANŮM 511 22,43

č. 3 – Komunistická str. Čech a Moravy 97 4,25

č. 4 – ROZVOJ OBCE 489 21,46

Pro rozhodnutí o postupu bylo použito 5% hranice. 

VOLEBNÍ STRANY, KTERÉ POSTOUPILY DO DALŠÍHO ZJIŠŤOVÁNÍ VÝSLEDKŮ VOLEB POČET MANDÁTŮ

ŠANCE PRO VŠECHNY 5

UHŘIČICE OBČANŮM 2

ROZVOJ OBCE 2

SNK (Č. 1)

ŠANCE PRO VŠECHNY POČET  HLASŮ

1. Jaroslav Křepelka, BEZPP, navrhuje SNK, 60 let, starosta, Uhřičice 159

2. Bc. Eva Poláchová, DiS., BEZPP, navrhuje SNK, 56 let, vedoucí Odděl. sociálně – právní ochrany dětí, Uhřičice 142

3. Dr. Ing. Jiří Venclík, BEZPP, navrhuje SNK, 61 let, vývojový konstruktér, Uhřičice                                                                                             137

4. Světlana Fitzová, BEZPP, navrhuje SNK, vedoucí učitelka MŠ, Uhřičice                                                                                                      135

5. Mgr. Jaroslav Křepelka, BEZPP, navrhuje SNK, 25 let, právník, Uhřičice 119

6. Blahoslav Macourek, BEZPP, navrhuje SNK, 42 let, řidič, Uhřičice 126

7. Zdeněk Svačina, BEZPP, navrhuje SNK, 48 let, OSVČ, Uhřičice 121

8. Antonín Langer, BEZPP, navrhuje SNK, 52 let, údržbář, Uhřičice 119

9. Martin Orálek, BEZPP, navrhuje SNK, 51 let, OSVČ, Uhřičice 123

SNK (Č. 2)

UHŘIČICE OBČANŮM                                                                                                     POČET  HLASŮ

1. Michaela Pískovská, BEZPP, navrhuje SNK, 48 let, obchodní zástupce, Uhřičice 87

2. Rudolf Smetana, BEZPP, navrhuje SNK, 52 let, OSVČ, Uhřičice 85

3. Petr Gajdoš, BEZPP, navrhuje SNK, 33 let, OSVČ, Uhřičice                                                                                          54

4. Tomáš Hys, BEZPP, navrhuje SNK, 40 let, řidič, Uhřičice                                                                                                  55

5. Veronika Toboláková, BEZPP, navrhuje SNK, 28 let, asistent, manažer, Uhřičice 42

6. Josef Nesvadba, BEZPP, navrhuje SNK, 46 let, stavební údržba, Uhřičice 53

7. Milan Pospíšil, BEZPP, navrhuje SNK, 46 let, OSVČ, Uhřičice                                                                                                29

8. Bc. Jiří Mačát, BEZPP, navrhuje SNK, 41 let, IT konzultant, Uhřičice 58

9. Eva Plevová, BEZPP, navrhuje SNK, 36 let, operátor výroby, Uhřičice 48
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SNK (Č. 3)

KOMUNISTICKÁ STRANA ČECH A MORAVY                                                                                  POČET  HLASŮ

1. Adam Šestořád, KSČM, navrhuje KSČM, 47 let, instalatér, Uhřičice 18

2. Michal Vavřík, KSČM, navrhuje KSČM, 42 let, lodní mistr, Uhřičice 13

3. Jana Drcmánková, KSČM, navrhuje KSČM, 76 let, důchodkyně, Uhřičice                                                                                            7

4. Veronika Macourková, BEZPP, navrhuje KSČM, 37 let, koordinátorka expedice, Uhřičice                                                                                     16

5. Zuzana Jelínková, BEZPP, navrhuje KSČM, 45 let, zaměstnankyně obce, Uhřičice 7

6. Ladislav Blažek, KSČM, navrhuje KSČM, 39 let, stolař, Uhřičice 11

7. Vojtěch Šestořád, BEZPP, navrhuje KSČM, 75 let, důchodce, Uhřičice 7

8. Miroslav Čada, BEZPP, navrhuje KSČM, 47 let, řidič, Uhřičice 6

9. Jitka Podolanová, BEZPP, navrhuje KSČM, 44 let, řidička, Uhřičice                                                                                                    12

SNK (Č. 4)

ROZVOJ OBCE                                                                                                                POČET  HLASŮ

1. Martin Šebela, BEZPP, navrhuje SNK, 31 let, skladník, Uhřičice 64

2. Ing. Miroslav Kudlička, BEZPP, navrhuje SNK, 37 let, elektrotechnik, Uhřičice 73

3. Ing. Miroslav Rozkošný, BEZPP, navrhuje SNK, 35 let, elektrotechnik, Uhřičice                                                                                  86

4. Petr Navrátil, BEZPP, navrhuje SNK, 34 let, konstruktér, Uhřičice                                                                             68

5. Jaroslav Tichý, BEZPP, navrhuje SNK, 46 let, elektrikář, Uhřičice                                                                                            58

6. Lucie Langerová, BEZPP, navrhuje SNK, 29 let, rodičovská dovolená, Uhřičice                                                                                              25

7. Jiří Jakůbek, BEZPP, navrhuje SNK, 55 let, údržbář, Uhřičice 39

8. Ivo Ježek, BEZPP, navrhuje SNK, 54 let, OSVČ, Uhřičice 56

9. Petr Tobolák, BEZPP, navrhuje SNK, 29 let, kuchař, Uhřičice                                                                                                            21

Za redakci Uhřičických novin blahopřeji novým zastupitelům a zároveň jim přeji, aby se jim dařilo plnit plány a záměry ve prospěch obce, 
se kterými do voleb vstupovali.

Ing. František Orálek

Moravský pohár liga MHJ a PRL v požárním útoku
V sobotu, 9. července 2022, 
se po třech letech usku-
tečnil Memoriál Václava 
Baďury. Letošní, v pořadí 
již 24.ročník. Bohužel sou-
těž nebylo možné v pře-

dešlých letech pořádat z důvodu covido-
vých opatření a pozastavení ligy samotné. 
V dlouhé pauze došlo ke sloučení dvou lig. 
VC MHJ okr. Přerov a PRL (Velká cena Morav-
ské hasičské Jednoty a Přerovská liga požár-
ních útoků) pro lepší kvalitu a udržitelnost 
požární sportu. Samotné soutěži plně přálo 
i počasí. Provázela ji polojasná obloha s tep-
lotou 25°C.
Soutěže se zúčastnilo 9 družstev mužů 
a 6 družstev žen a nově 2 družstva v kate-
gorii 35+. Soutěž probíhala pouze na jedno 
kolo a to pro muže na tři hadice „B“ a ženy 
měly zkrácenou dráhu na dvě hadice „B“ 
Případná chyba v prvním kole již nešla na-
pravit.
Nejlepší muži v letošním ročníku byli z Vel-
ká (Hranice). Nejlepší byly ženy z Morko-
vic. Kategorii muži 35+ vyhrálo družstvo 
Výkleky. 

Při slavnostním vyhlášení každé ze zúčast-
něných družstev obdrželo za předvedený 
výkon diplom. První tři v obou kategoriích 
navíc pohár a láhev šampaňského, spolu s fi-
nančním ohodnocením. 
Celkový vítěz, muži z Velká (Hranice), si odvez-
li putovní pohár Memoriálu Václava Baďury. 
Letošní ročník měl průměrnou účast soutě-
žících i zájmu diváků. Po organizační strán-
ce se dá soutěž hodnotit jako vydařená. 
K  občerstvení byl točený zlatý mok a ko-
fola. Nechyběla ani udírna. V nabídce byla 
vyuzená krkovice 
a klobásy.
Na závěr nezbývá 
než poděkovat or-
ganizátorům, tak-
též občanům, HS 
Křenovice, Obci 
Uhřičice, a  všem 
příznivcům po-
žárního sportu za 
jejich přínos a ini-
ciativu k hladké-
mu průběhu celé 
soutěže. 

„Požárnímu sportu zdar!“
Tímto se s vámi pro letošní 
rok z kulturního a sportovního dění loučíme. 
Již nyní se můžete těšit na další kulturní akce 
v naší režii.
V roce 2023 připravujeme:
18. 3.  Maškarní bál pro dospělé
5. 5.  Hodová zábava
8. 7.  Memoriál Václava Baďury 25. ročník 
23. 9.  Překvapení

Martin Šebela,  
starosta HS Uhřičice
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Hasičský sbor (HS) Uhřičice  
a Jednotka sboru dobrovolných hasičů (JSDH)
Žádný snad už si nedovede představit život 
obce bez dobrovolných hasičů. Podílí se ne-
jen na likvidaci živelných škod a katastrof, 
ale zapojují se také značnou měrou do kul-
turního či sportovního dění v obci. Většina 
občanů zná dobrovolné hasiče jako jeden 
spolek, je ale potřeba upozornit na zásadní 
rozdíly mezi HS dříve (SDH) a JSDH. 
Sbor dobrovolných hasičů byl přejmenován 
v roce 2016 na Hasičský sbor (HS) po změ-
ně legislativy a nutnosti registrace do ob-
chodního rejstříku. Je to občanské sdružení 
pracující na úseku požární ochrany. Řídí se 
zákonem „O sdružování občanů“. Má své ve-
lení v podobě starosty hasičského sboru. Po-
dílí se zejména na budování členské základy, 
pořádá kulturní akce jako je hodová zábava 
a maškarní ples, podílí se na akcích pro děti. 
Organizuje sběr železného i elektro odpadu. 
A pořádá hasičské závody – memoriál Václa-
va Baďury. Hasičský sbor v Uhřičicích vzni-
kl jako sbor dobrovolných hasičů 8.  srpna 
1905 schválením svých stanov. V roce 1975 
se slavilo 70. výročí založení a my se k němu 
v tomto čísle novin vracíme několika vzpo-
mínkovými fotografiemi. 
Naproti tomu jednotka sboru dobrovolných 
hasičů (JSDH) je zřízena a spravována obcí. 
Jejím úkolem je pomoc při likvidaci mimo-
řádných událostí. Má čtrnáct členů a patří 
do kategorie JPO V. To znamená jednotka 
s místní působností, která zabezpečuje vý-
jezd družstva o zmenšeném početním stavu 
(4  hasiči). Jednotka je řízena velitelem jed-
notky, kterého jmenuje obec. Členství v jed-
notce je dobrovolné. Zřídit JSDH, spravovat 
a udržovat její akceschopnost je povinnost 
obce daná zákonem o požární ochraně. Po-
kud obec nemá svou vlastní JSDH musí při-
spívat na společnou jednotku kraje. JSDH je 
řízena obcí a Hasičským záchranným sbo-
rem ČR. Pro činnost jednotek požární ochra-
ny jsou stanovovány metodické pokyny. 
I  když členové JSDH nevykonávají činnost 
v jednotce jako svoje zaměstnání, tak musí 
procházet každé dva roky preventivní zdra-
votní prohlídkou. A musí mít proškolené

velitele jednotky, velitele družstva a stroj-
níky  – odborná příprava je v rozsahu 40 
a  24  hodin a je vždy zakončena zkouškou 
odborné způsobilosti. (například kurz Veli-
tel JPO v rozsahu 40 hodin probíhal v nové 
zbrojnici Hasičského záchranného sboru 
v Přerově. Jednalo se o kurz, který se skládal 
z mnoha kategorií – organizaci, řízení zásahu, 
nebezpečí při zásahu, komunikaci, zdravotní 
přípravu, atd.) Odborná způsobilost je časově 
omezená a proto musí školení probíhat v pra-
videlných cyklech. Nad rámec povinných kur-
zů proběhlo pro všechny členy JSDH v  sou-
činnosti s HZS na stanici v Kojetíně školení 
zdravovědy (resuscitace, použití AED, ošet-
ření krvácení a popálenin). V současné době 
má pět členů kurz velitele zásahu. Šest je pro-
školeno jako strojník a další budou v  blízké 
době tento kurz absolvovat. Toto je nezbytné 
a umožňuje zásah a jeho velení u těch členů, 
kteří se ho operativně zúčastní, protože z pra-
covních či jiných důvodů se většinou nemo-
hou do akce zapojit všichni členové JSDH.

Jak to funguje v případě vyhlášení mimo-
řádné události v obci? Po zavolání na tís-
ňovou linku 150 nebo 112. Dojde ihned 
k vyhlášení poplachu přes krajské operační 
a informační středisko (KOPIS), to vyšle do 
obce profesionální hasiče z HZS stanice Ko-
jetín (nepřetržitá služba) a další jednotky 
JPO. Spustí sirénu, pro požární poplach je 
to (25 sekund trvalý tón, 10 sekund přeru-
šení, 25 sekund trvalý tón). Členům JSDH 
chodí i ohlašovací SMS. Zpravidla bývá 
u události jako první profesionální HZS Ko-
jetín, poté dojíždí na místo další jednotky 
sboru dobrovolných hasičů JPOII a JPO III. 
Naše jednotka jak už bylo zmíněno je jed-
notka kategorie JPO V. To, které jednotky 
budou vyslány na místo události určuje KO-
PIS podle stupně vyhlášeného poplachu. 
(například pro 1.stupeň poplachu to je: HZS 
Kojetín, JSDH Tovačov, JSDH Kojetín, JSDH 
Uhřičice).
Do budoucna zvažujeme pořízení a umís-
tění AED na hasičské zbrojnici. AED – je au-
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Vzpomínkové foto k 70. výročí hasičů

tomatický defibrilátor, který po proškolení 
může obsluhovat v podstatě každý, ať už 
hasič nebo například pracovník obce. Je to 

zařízení, které po nalepení elektrod na paci-
enta provádí automaticky diagnostiku stavu 
a doporučuje masáž srdce nebo přímo vý-

boj. To je důležité zejména do příjezdu zá-
chranné zdravotnické služby.

Zástupce velitele JSDH – Petr Navrátil
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Povodeň 1997
Na povodeň v roce 1997 vzpomíná tehdejší 
starosta p. Tichý.
Silné deště začátkem července 1997 zvedly 
hladiny Moravských řek. V Jeseníkách a Bes-
kydech během několika dní spadlo tolik 
vody co v jiných letech za měsíc.
6. července začala hrozit Morava i u nás. Od 
7. pracovala povodňová komise. 
(Povodňová komise pracovala v období od 
7. 7. do 16. 7. a opět od 19. 7. do 26. 7. 2007)
Neměli jsme žádné zkušenosti ani návod na 
počínání v podobné situaci. Celý den jsme 
hlídali vodu a navyšovali hráze na Valové 
v místech u mostu v Suchých lukách a u Si-
fonu, kde docházelo k přeronu vody přes 
hráz. Mladí hasiči, starší i nehasiči pracovali 
velmi obětavě při plnění pytlů pískem. Pytle 
nám poskytl kojetínský cukrovar, písek kro-
mě vlastních zásob Technis Kojetín i občané. 
Hráze na mnoha místech protékaly, provr-
tány myšmi propouštěly vodu. Každý vývěr 
jsme ucpávali. Hlavní práce probíhaly na hrá-
zích v místech přeronu. 9. července v 5 ho-
din ráno hráz Valové u mostu nevydržela. 
Zacpat průrvu nešlo. Voda začala proudit 
k obci. V 10 hodin dosahuje intravilánu obce. 
Během dne bylo průtrží hráze několik. Zača-
li jsme stěhovat obyvatele domků u  hřiště 
a v Uličce. Štěstí bylo, že záplava postupova-
la poměrně pomalu a na stěhování byl čas. 
Ne všichni věřili, že voda dostoupí až do 
domů. Paní Šebelová, jejíž manžel pracoval 
na montáži mimo obec, přišla s informací, že 
mají uskladněné vápno a cement ve dvoře 
až když voda dosahovala po sklad. Novot-
ných prase stálo po břicho ve vodě, když 
jsme ho vytahovali, Novotný chtěl přečkat 
povodeň na seníku. Filípkovi byli přesvědče-
ni, že v patře se jim nemůže nic stát a babič-
ku Bocanovu jsme večer vyváželi na kanoi. 
Tobolákovi pozvedli nábytek na dřevěné 
kozy asi metr nad zem, nakonec měli vodu 
až po strop. 
Od roku 1911, kdy byla podobná záplava, 
se nic takového nestalo. Pamětníci už nežili, 
jen fotografie dokládaly, že to bylo stejné. 
Nakonec voda zaplavila domy u hřiště, Ulič-
ku, všechny domy za cestou ke hřišti i levou 
stranu od křižovatky k Floriánku a rigolem 
sahala až po číslo 32. Domy na opačné stra-
ně jsou výš, zaplaveny byly jen některé  – 
Hrabalovo asi 15 cm. Většinou měli vodu 
po zápraží. Ve sklepech a garážích se voda 
objevila i v jiných částech obce.
Povodeň způsobila Morava, která zved-
la hladinu Valové a Boleloucký náhon, na 
němž rovněž došlo k poškození hráze. Va-
lová na horním toku povodňový stav neza-
znamenala. 
Rozloha zaplavené části k. ú. Uhřičice činila 
cca 250 ha.
Součinnost s ostatními povodňovými or-
gány byla nedostačující pro úplný výpadek 
spojení.

Telefonovat bylo možno jen do Kojetína 
a odtud krátkovlnou vysílačkou hasičů získá-
vat informace z nezatopených oblastí, např. 
z Prostějova. První loď, kanoi, nám zapůjčil 
Laďa Polák z Kojetína. Hasičský sbor Kojetín 
s oddělením policie v Kojetíně nám poskytli 
veškerou možnou pomoc. SDH nám zapůjčil 
člun. Jinou pomoc, kterou hasiči mohli po-
skytnout jsme nepotřebovali a jinam jsme 
neměli spojení. 
Po obnovení spojení jsme od krizového štá-
bu v Přerově dostali vše, o co jsme požádali 
obvykle ve větším množství, než bylo nut-
né. Například půl nákladní Tatry toaletního 
papíru. Co s ním, protože nikdo nemohl 
předvídat, zda ze styku se znečištěnou vo-
dou nenastanou u obyvatel střevní potíže. 
Protože jsme měli v obci asi šedesát cizích, 
hlavně dětí ze zatopených obcí, nechal jsem 
balíčky toaletního papíru rozvést do všech 
domů. Později začala přicházet pomoc od 
rozličných firem, občanů a obcí. Například 
Ing M. Kyselý zajistil dodávkové auto ba-
lené vody od Regio servis Václav Skořepa, 
Horky nad Jizerou168 ,Ing Karel Vojta, za-
hradnictví, Dvorce 37004, Č. Budějovice – 
seno, Ing František Tichý, Hrádek nad Nisou, 
elektr. čerpadlo na vodu, 3 NA Avie staveb-
ního materiálu, vápno, cement, polystyren 
zdarma. Od krizového štábu z Přerova jsme 
dostávali zásilky oblečení, ložního prádla, 
drogistických potřeb, hraček, dětských plen, 
potravin a dalších věcí. Zřídili jsme rozdě-
lovací tým, který sídlil v knihovně ve dvoře 
a věci dle potřeby rozděloval. Vyžádal jsem 
si zásilku chlorového vápna na desinfekci, 
a když proud pomoci slábl, dovezli jsme 
s  Josefem Doleželem Avii věcí z Přerova. 
S  pomocí Zdenka Kouřila jsme zajistili pro 
vytopené nábytek ze skladů v Meoptě. Sami 
si vybrali a dovezli 2 nákladní auta věcí. Auta 
zapůjčil Láník. Ve srovnání s obcemi postiže-
nými podobně jako my jsme pro potřebné 
zajistili podstatně vydatnější pomoc.
Pro minimalizaci škod jsem zakázal, až na na-
prosto nezbytné, jízdy motorovými vozidly 
po obci. Při čerpání vody po povodni jsme 
vodu nečerpali ze sklepů ale ze studní, aby 
nedocházelo k promývání základů domů. 
Výkonné čerpadlo zapůjči Ing Fr. Tichý.
Dům paní Pírkové se zřítil. (Demolici zajistil 
Technis Kojetín, uhradil stát, pozemek pí. 
Pírková věnovala obci.) Dům pana Turovské-
ho určil statik k demolici a byl zbourán ma-
jitelem, který později na místě postavil dům 
nový, dům pana Jar. Skřipce č.p. 31 také, ale 
ten se rozhodl pro záchranu přestavbou.
Po opadnutí vody byly povedeny nezbytné 
práce pro odstranění a zmírnění škod. Opra-
veny hráze Valové a Bolelouckého náhonu. 
Odstranění uhynulých zvířat a dalších nečis-
tot, které přinesla voda. Likvidace zničené-
ho vybavení domácností, obstarání nábytku 
pro postižené.

Takto vysoko vystoupala voda v bytech jed-
notlivých občanů:
Vaculová Martina 152 cm (20cm při druhé 
povodni), Bocan Jiří 150, Bocanová Anna 160, 
Doleželová Johana 150, Hromadová Eva 140, 
Kudlička Zdeněk 180, Láníková Helena 100. 
Láník Květoslav 140, Mirga Ernest 170, Novot-
ný František 180, Odraštík Josef 150, Pechová 
Marie 30, Podaná Dana 100, Procházka Anto-
nín 120, Šebelová Miroslava 140, Tobolák Sta-
nislav 140, Turovský Bohumil 150, Jakoubek 
František 5, Zbytovská Jana 30, Langer Anto-
nín 80. Kapoun Leopold 5, Pochylován Marie 
20, Holíčková Anna 150, Hromada Zdeněk 15, 
Zgyuga Alexander 100, Brázda Vladimír 170, 
Hrabal Jaroslav 15, Hys Vladimír 100, Vavřík 
Miroslav 170.
Finanční pomoc od ČK obdrželo 24 domác-
ností celkem 230 000,- Kč na zařízení bytů, 
1 domácnost 200 000,- Kč na stavbu domu 
určeného k demolici.
Obec Uhřičice obdržela peněžní dar od 
obce Nemochovice 40 955,- Kč.
Škody na polních plodinách:
Obilí 100 ha po 17 200,- Kč
Kukuřice 20 27 200
Řepka 15 63 800
Cukrovka 50 47 600
Vojtěška 10 15 200
Kmín 5 60 000
Poslanec Kavan zajistil pro obec 3 vysouše-
če – odvlhčovače a výkonné el. čerpadlo. 
Pomoc pana poslance byla skutečně bez-
prostřední a rychlá. Když jsem na telefo-
nický dotaz jeho sekretářky odpověděl, že 
potřebujeme čerpadlo, měli jsme ho druhý 
den k dispozici.
Do záchranných prací a na zmírnění škod se 
zapojili téměř všichni občané. Odstraňování 
následků nebylo krátkodobou záležitostí, 
mnozí se s následky vyrovnávali několik let, 
a možná dodnes. Až na jediný případ jsem 
nezaznamenal snahu získat neoprávněný 
prospěch. Několikrát jsem musel řešit neu-
váženou činnost jako například využít po-
vodně k rekreaci – koupání a čvachtání se 
dětí ve vodě, která vypláchla nejen všechny 
jímky a septiky ale třeba i přerovskou che-
mičku a různé skládky odpadů. 
Po 25 letech vzpomínky vybledly, zakotveny 
v mysli zůstávají jen některé momenty z nej-
těžšího období života obce. Třeba na to, jak 
se dva kluci snažili chytat ryby na vzedmuté 
Valové, skupina občanů se šla podívat, jak 
stoupá voda při přeronu přes hráze po výstra-
ze od policie, že přes tovačovská jezera jde 
zátopová vlna, sklad vápna na opravu rodin-
ného domu, prase ve chlívku ve vodě po bři-
cho, ztracený mladík, který nakonec vyspával 
v Lobodicích, prázdný dům rodiny, která od-
jela k příbuzným, a nikdo nevěděl, kde jsou.
Lidé nebyli ochotni opustit své domovy. 
Jednu babičku jsme vyváželi až večer na 
kanoi.
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Oceňuji vstřícnost vedení cukrovaru, kte-
ré nám zdarma poskytlo několik set pytlů 
na písek. Vynikající bylo jednání p. Kouřila 
se správci skladu nábytku v Meoptě, které 
umožnilo nahradit většině postižených část 
zničeného nábytku. Výborná práce týmu 
žen vedených pí. Urbánkovou, které si vzaly 
za úkol rozdělování sociální pomoci – potra-

vin, ošacení, prádla, hraček, hygienických 
potřeb a podobného zboží.
Po povodni byly Povodím Moravy oprave-
ny poškozené hráze a během několika let 
po povodni byly navýšeny hráze na Moravě 
a Valové. Konečně došlo i na hráze na Bole-
louckém náhonu (Struze). Na výtoku Greftu 
je postaven nový splav, tak ani z této stra-

ny bezprostřední nebezpečí snad nehrozí. 
Vzhledem k vývoji počasí v posledních le-
tech snad podobná kalamita nehrozí a na-
výšené hráze nebudeme potřebovat. A to 
bude dobře. 

Zdeněk Tichý
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Sportovní den
Dne 23. července 2022 pořádala obec 
Uhřičice pro rodiče s dětmi „SPORTOVNÍ 
DEN“. I přes tropické vedro (35°C) to děti 
neodradilo (a přišlo jich hodně), soutěžily 
s plnou vervou a zaujetím. Rodiče s dět-
mi soutěžily v skákání v pytlích, v jízdě na 
koloběžce, v  sání maršmelounů, skákání 
panáka. Paní Zuzka Jelínková v průběhu 
soutěže vytvářela na dětských obličejích 
krásné malování. 
Na pozvání zavítali na sportovní odpole-
dne hasiči z Kojetína se svou zásahovou 
technikou, jejíž vybavení si děti se zájmem 

prohlédly. Potom jim udělali pěnu, ve které 
se děti alespoň trochu osvěžily z všudypří-
tomného horka. S našimi, uhřičickými hasiči 
se děti trefovaly hasičskou stříkací hadicí na 
terče. 
Po celou dobu se o děti i všechny ostatní 
účastníky příkladně staral pan Michal Vav-
řík, který přichystal výborný párek v rohlíku 
a rozléval limonádu.
Na konec se děti vydováděly na skákacím 
hradu. Na úplný závěr byly dětem i rodičům 
rozdány medaile s diplomem a balíčkem 
sladkostí a děti si ještě losovaly o ceny, které 

věnovali sponzoři: obec Uhřičice, paní Zuzka 
Jelínková a paní Jitka Šafránková, kterým za 
to moc děkuji. Děkuji rovněž panu Martinu 
Šafránkovi za zajištění účasti hasičů z  Ko-
jetína, uhřičickým hasičům a také Zuzce Je-
línkové a Michalu Vavříkovi za organizační 
pomoc.
I přes úmorné vedro byli účastníci spokoje-
ni – sportovní den se vydařil a pomalu aby-
chom se zabývali přípravou dalších plánova-
ných akcí. 

Lenka Toboláková
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Myslivecké střelecké soutěže
Myslivecký spolek Zábrodí Uhřičice uspo-
řádal 20. srpna již tradiční trojici memo-
riálů Zdeňka Svačiny, Zdeňka Hromady 
a Josefa Toboláka. Celkově se akce zúčast-
nilo rekordních 16 střelců. Postupně se 
střílela nejdřív vysoká věž, po ní přišla na 
řadu tzv. baterka. Po těchto dvou disciplí-
nách následovala zasloužená přestávka na 

občerstvení. Následoval zajíc na průseku 
a jako tradiční finále se střílela královská 
disciplína, tedy lovecké kolo. Memoriál 
Zdenka Hromady vyhrál Bohumír Soušek. 
V memoriálu Zdenka Svačiny obsadil prv-
ní příčku rovněž Bohumír Soušek, druhé 
místo pak Antonín Langer a bronzovou 
medaili si vysloužil Jaroslav Křepelka st. 

Pro memoriál Josefa Toboláka se vyhla-
šovalo pouze první místo, které vybojoval 
Jaroslav Tichý. Jako celkový vítěz těchto 
střeleb byl vyhlášen Bohumír Soušek, za 
ním následoval na druhém místě Jaroslav 
Křepelka st. a celkově třetí skončil Antonín 
Langer. Výhercům tímto ještě jednou gra-
tulujeme.

Dne 10. září se konal již třetí ročník memo-
riálu Dušana Křepelky, který společně s my-
sliveckým spolkem organizoval Miroslav 
Jurman. Celkově se memoriálu zúčastnilo 
17 střelců, kteří se utkali na loveckém kole. 
Výhercem se stal Jaroslav Křepelka st., na 

druhém místě se umístil Vladimír Vavrouch, 
a vítěznou trojici uzavřel Bohumír Soušek. 
Správnou atmosféru celé akci dodávali též 
myslivečtí trubači. 
Děkujeme všem účastníkům za bezproblé-
mový průběh obou střeleb, jakož i všem, 

kteří se na organizaci jakýmkoliv způsobem 
podíleli. 
Myslivosti a sportovní střelbě ZDAR!

Mgr. Jaroslav Křepelka
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Proč se vyplatí recyklovat baterie?
V dnešní době jsme díky novým technolo-
giím schopni z 1 tuny baterií po recyklaci 
znovu použít až 630 kilogramů surovin jako 
jsou zinek, nikl, ocel, olovo a mangan, také 
se znovu dají využít měď a v menším pomě-
ru kobalt, kadmium, stříbro a lithium.
Podle dostupných zdrojů společnosti ECO-
BAT pouze minimální množství zhruba 1% 
odevzdaných baterií končí ve spalovnách, 
v tomto případě jde o nerozpoznané a nebo 
nerecyklovatelné baterie. Všechny ostatní se 
znovu zužitkují ve specializovaných firmách.
Využití surovin, které se recyklací získají 
má využití v mnoha oborech, jako jsou na-

příklad výroba turbín, kovových konstrukcí, 
akumulátorů, elektrických vodičů a chladičů, 
střešních okapů, popelnic, autobaterií, nástro-
jové oceli, dobíjecích i běžných baterií, skloke-
ramických varných desek, až po příbory, CD/
DVD disky, mince, kosmetiku nebo šperky. 

Polovina baterií se třídí  
v Čechách zbytek v zahraničí
V Česku jsou 2 provozovny, kde se zpraco-
vávají baterie. První je v Kladně (společnost 
AVE Kladno spol. s r.o.), tady se zpracovává 
směs běžných baterií. Druhá je v Jihlavě (tří-

dička společnosti Enviropol s. r. o.), kde se 
třídí baterie z elektroodpadu. Přenosné ba-
terie u nás zpracovávat neumíme, proto se 

jejich další zpracování dělá v zahraničí. 

Recyklace začíná u třídění
Recyklace začne tím, když člověk odnese 
baterii do sběrného místa, které jsou už 
v naší zemi celkem běžné. Nejvíce využívané 
jsou červené kontejnery na drobné elektro-
spotřebiče a baterie. V dnešní době se také 
mohou baterie vracet v obchodech anebo 
je samozřejmě přijímají sběrné dvory.
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Slivovice a zdraví                               
Pokud užíváme slivovici v množství při-
měřeném, má tento nápoj pozitivní vliv 
na rozšíření cév, spalování tuků, pomáhá 
proti nachlazení, chřipce, na ušní i oční 
choroby.
Kudy teče, tudy léčí. I s těmito slovy se mů-
žeme setkat v souvislosti s destilátem, jehož 
pití je rozšířeno v celém Česku i v sousedním 
Slovensku. Ale zatímco domácí sedláci na 
dobrou pálenku nedají dopustit, odborníci 
upozorňují, že její účinky jsou přeceňované. 
Co tedy můžete od láhve se slivovicí oče-
kávat? Prvořadá je kvalita, ale i střídmost.

Trocha historie – kvašení je star-
ší než lidstvo samo 
Alkohol se získává z přírodních zdrojů kva-
šením, pálením, vařením a kombinací těch-
to způsobů. Nejběžnější formou přípravy je 
právě alkoholové kvašení přírodních látek, 
které jsou bohaté na sacharidy: brambor, 
obilí, cukrové řepy, cukrové třtiny a různé-
ho ovoce. Počátky pití alkoholických ná-
pojů můžeme hledat u obyvatel úrodného 
půlměsíce (Egypt, Mezopotámie, Sýrie) či 
ve starověké Číně. Někteří odborníci však 
zastávají názor, že alkohol je starší než 
samotné lidstvo. V přírodě totiž ke kvaše-
ní plodů a listů rostlin dochází samovolně, 
a tedy předkové člověka se s alkoholem v té 
či oné podobě setkávali už před miliony let.
Starověké národy znaly výlučně nízkopro-
centní alkoholické nápoje (vína, piva, me-
doviny). Jelikož se ale v našich podmínkách 
hroznům a obilí příliš nedařilo, při výrobě 
alkoholu byly použity lesní plody či ovoce 
ze sadů. Tradice pěstování ovocných dřevin 
se přitom datuje už od dob Velkomoravské 
říše, čili kolem 9. století. Značnou podporu 
dostali ovocnáři až za Marie Terezie, když se 
po roce 1750 na její podnět zakládali výsad-
bu školky a v rámci provozů na zpracování 
ovoce nechyběly palírny.

Slivovice jako lék
Přestože slivovici znají v každém koutě Čes-
ka i Slovenska, osobité postavení měla od-
jakživa na Moravě. V těchto končinách se 
totiž s lidmi spojovala již krátce po příchodu 
na svět. Potírala se jí pupečníková šňůra, 
ale i dásně dětí, když se jim prořezávaly 
zoubky. Pokud pobolívaly uši nebo oči, sli-
vovice se nakapala přímo do nich. Působila 
také jako univerzální přírodní medicína i při 
nachlazení, bolestech v krku či dokonce bři-
cha. Při téměř každém neduhu bylo potřeba 
jediné – vypálit červa za pomoci štamprl-
ky. Na zdravotní a preventivní účely starší 
ročníky slivovici využívají dodnes. “Každé 
ráno vypiju puldeci kvalitní domácí švestky. 
Dělá mi to dobře na trávení a čistí krev. A když 
mě zuby rozbolí, hned si ústa vypláchnu právě 
slivovicí,” chlubí se Moravák František (60).

Tesat do kamene: Rozhodující je 
kvalita 
Ptáte se, jak odlišíte kvalitní destilát od 
těch, které řadíme do kategorie “patoky”? 
Dobrá slivovice je čirá, bez zákalu a už na 
první přiložení k nosu příjemně voní – cí-
tit je z ní především ovoce. Když skleničku 
převrátíte do sebe, slivovice by měla hlad-
ce projít dolů hrdlem, aniž by vás pálila. 
Pokud se po polknutí nemusíte otřepat, 
tehdy se můžete spolehnout, že pijete 
dobře vypálený „lék”. Obecně platí, že čím 
je slivovice starší, tím je lepší. Největší 
hodnotu mají proto láhve, které jsou odle-
želé i pět a více let. Největší požitek dosáh-
nete, pokud si ji dopřejete vychlazenou na 
16–18 °C.

Nejlepší je domácí
Na našem trhu existuje několik ověřených 
značek slivovice s ochrannou známkou. Za 
takovýto alkohol častokrát v ozdobné láhvi 
si však musíme pořádně připlatit. Existují 
i levnější náhrady, ty však obsahují líh s aro-
ma, sacharidy a barvivy – nekupujte je. Po 
čistém ovoci v nich nenajdete ani stopy. 
I proto lidé na venkově stále část úrody 
švestek odkládají a slivovici si vypálí sami. 
V tomto směru se však obraťte na palírnu 
s dobrými referencemi, v níž byli spokojeni 
i vaši známí. Hotový produkt si většina Če-
chů i Slováků nechává naředit se silou 50–53 
procent.
Slivovice je ideální prostředí pro luhová-
ní bylinek, zlepšuje myšlení, desinfikuje, 
zamezuje stresu, přepracovanosti a de-
presím.

Kdy je nejlepší slivovici pít?
Podle odborníků je ideální konzumovat sli-
vovici ráno, naopak večerní užívání se vů-
bec nedoporučuje. Ideální množství je pou-
há jedna „štamprlička”. Ta ovšem dokáže 
divy. Po probuzení vám dodá jednak energii 
do nového dne, ale také podpoří trávení 
a  metabolické procesy. Samozřejmostí je 
desinfekce ústní dutiny a v podstatě celého 
organismu.

Jak dále slivovice může pomoci?
Jako obklad na bolavá místa 
Slivovici nemusíte jen pít, ale také ji využít 
k různým zábalům a zdravým a příjemným 
obkladům. Velmi dobře poslouží zejména 
při bolestech a otocích kolenních, loket-
ních a ramenních kloubů, zcela určitě bu-
dete znát také slivovicový obklad proti 
bolestem zubů. Také můžete přidat ještě 
některé bylinky tlumící bolest, například 
heřmánek, mátu nebo meduňku. Nejlepší je 
přikládat obklady přes noc.

Umí uklidnit oči 
Pokud potřebujete poněkud oživit svůj zrak, 
dát mu zase svěžest a ostrost, vyzkoušejte 
zajímavý trik se slivovicí. Tu si nejprve káp-
něte na obě dlaně a pak je o sebe třete. 
Slivovice se odpaří a ruce se přiloží dlaněmi 
k očím. Můžete si představit absolutní tmu, 
která ještě umocní pocit uvolnění zrakových 
nervů. 

Slivovice proti vším? 
Věděli jste ale, že může pomoci i v boji pro-
ti vším? Dva panáky slivovice stačí vetřít 
do vlasů, zabalit na hodinu do igelitu, poté 
omýt běžným šamponem a vši z vlasů bu-
dou padat jedna báseň. Hnidy to samozřej-
mě nezabije, ale pro tu první vlnu opatření 
to velmi pomůže. Můžeme doporučit, slivo-
vice vši zabíjí – ovšem, stejně je nejlepší na 
vnitřní zahřátí a vypálení červa.

autor: Tým rehabilitace.info
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Dne 26. 8. 2022 oslavili paní Alena a pan František Vymazalovi 
„SMARAGDOVOU SVATBU“. 
Do dalších společných let přejeme rodičům hodně zdraví, štěstí 
a lásku dcery Pavlína a Eva s rodinami a čtyřmi vnoučaty. 
Ke gratulaci se také připojila sociální komise. Spolu se starostou 
obce panem Jaroslavem Křepelkou předali manželům Vymazalo-
vým kytičku s dárkem, popřáli hodně zdraví a těch společných let, 
které ještě mají před sebou, aby bylo co nejvíce.

Tichá Věra, Lenka Toboláková

Výročí svatby

Jak ten čas letí, poznali paní Marie a pan Alois Vymazalovi 26. srpna 2022. V tento den ve zdraví 
oslavili významné životní jubileum – 55 let společného života – Smaragdovou svatbu. 
Všechno nejlepší do dalších společných let a hlavně pevné zdraví přejí rodičům syn Jaroslav a dcera 
Lenka s rodinami.
Ke gratulantům se připojila sociální komise. Spolu se starostou obce Jaroslavem Křepelkou předali 
manželům Vymazalovým kytičku s dárkem a s přáním pevného zdraví a hodně dalších společných let.

Tichá Věra, Toboláková Lenka

Uhřičické noviny č. 3/2022, periodický tisk územního samosprávného celku; Uhřičice 111, 752 01 Kojetín; IČ: 00636657; náklad 200 ks; datum vydání 4. 10. 
2022; Zlom, sazba a tisk: Computer Media s.r.o.; www.obecni-noviny.cz. Povoleno Ministerstvem kultury pod evidenčním číslem MK ČR E 22582. 
Jednotlivé články neprochází jazykovou ani redakční úpravou. 

Jak si přičarovat pravou lásku

Vztahy, láska a partnerství je to, co nás 
v životě hodně zajímá, k čemu směřujeme 
a co prakticky i celý život hledáme. Bohu-
žel ne vždy se nám podaří narazit na toho 
pravého, tu pravou ihned napoprvé, občas 
se prostě láska vytratí, nebo vůbec nepro-
pukne. Avšak i v takové době rozhodně 
není nutné jen tak bezbožně sedět a čekat, 
až se štěstí v lásce otočí k nám čelem. Dů-
vodem, proč se i po pár několika marných 
pokusech nedaří vhodného partnera najít 
je to, že něco určitě děláme špatně. Pokud 

zavíráte dveře za bývalým partnerem s tím, 
že na něj máte vztek, pak rozhodně ještě 
není kapitola sama uzavřená. Je nutné mu 
v duchu odpustit, přiznat to i sobě a ne-
chat jej jít. Jakmile není vyřešená minulost, 
nikdy vám opravdová, šťastná láska neza-
čne fungovat. Je to tak, jako když necháte 
jedny dveře otevřené a otvíráte další. Prů-
van vám totiž zavře obě dveře.
Teď, když je vše za vámi, můžete se po-
kusit otvírat nový vztah. Takže se pekel-
ně soustřeďte a do nejmenších detailů si 

představte, co od nového partnera poža-
dujete – vlastnosti, vzhled, cokoli.. Čím do-
konaleji popíšete vysněného partnera, tím 
dokonalejší skutečnost bude.
Jakmile je představa partnera hotová, pak 
s ním začněte žít. Musíte věřit tomu, že je 
to skutečně tak a váš partner existuje, je 
skutečný. Budete sami šťastní a nové lásce 
spíše nakloněni, než jako nešťastný jedin-
ce se slzami v očích. Důležité přitom je, aby 
víra v nový vztah skutečně existovala, ne-
bylo to jen hrané.


